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الملخص
تهدف هذه الدراسة إلى تقويم الأداء الإملائي لطلاب كلية المعلمين بتبوك. ولهذا الغرض فقد تم
إعداد اختبار تشخيصي في الإملاء مكون من (50) فقرة شمل مجالات إملائية أربعة هي: الهمزة
والألف اللينة والتاء المريوطة والمبسوطة وحذف الحروف وزيادتها ووصل الكلمات وطبقت الأداة على
عينة مكونة من(147) طالبا من المستوين السادس والسابع من طلاب أقسام اللفة العربية والقرآنية
والعلوم والرياضيات.

وبعد تصحيح الاختبار وإجراء المعالجات الإحصائية. دلت الدراسة أن معدل أداء الطلاب في
الإملاء كان %62.35 وهو اقل من المعدل المطلوب تربويا وكانت الفروق بين المعدلين دالة إحصائيا على
مستوى الدلالة (0.05) وضي سبيل رفع مستوى الأداء الإملائي لدى طلاب كليات المعلمين أوصت
الدراسة بعدد من التوصيات التي يمكن أن تسهم في تطوير وتجسين العملية التعليمة بصورة عامة
وفي تحسين مستوى الأداء الإملائتي لطلاب كليات المعلمين بصورة خاصة.

Abstract

This study aims at evaluating spelling performance of Tabouk Teachers' College stu-dents. For this purpose, a diagnostic test in spelling is prepared. It has 50 items testing four spelling issues: 

1- glottal stop (hamza) 

2- soft /a/ (alef layenah) 

3- rounded /hi (ta' marbutah) and spread /t/ (ta' maftooha) 

4- omitting and adding letters as well as connecting words.

 The research tool is implemented on a sample of 147 students from the 6th and 7th levels. These students are from Arabic Language Dept., Quran Studies Dept., Science Dept., and Mathematics Dept. After correcting the test and finishing statistical treatments, it is shown that the average of the students' performance in spelling is 62.35 %. This record is below educational standard. The differences between the two averages are statistically significant (0.05). To upgrade the spelling performance of Teachers' Colleges students, the study lists a set of recommendations that may contribute to improving and developing the educational process generally, and improving the spelling performance of Teachers' Colleges students in particular.
